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Spørgsmål nr. 370 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg:

”Kan ministeren oplyse, hvor mange sager Anklagemyndighe-

den i Nordsjælland har liggende, herunder hvor mange af disse 

der er indbrudssager samt hvorledes dette har udviklet sig i pe-

rioden 2012-2019?”

Svar:

1. Lige nu er der et stort pres på alle myndighederne i straffesagskæden, ikke 

mindst i anklagemyndigheden, hvor den generelle ressourcesituation er be-

kymrende. 

Det er helt afgørende, at vi har en velfungerende anklagemyndighed, der 

kan følge med opgaverne. De seneste år har været præget af en udvikling, 

hvor antallet af sager fra politiet til anklagemyndigheden overstiger antallet

af udgående sager, hvilket har medført stigende sagsbunker og længere sags-

behandlingstid til trods for, at anklagemyndigheden også i perioden har øget

produktiviteten. Dette skal ses i lyset af, at anklagemyndigheden ikke i 

samme grad som politiet er blevet personalemæssigt styrket. Derfor vil an-

klagemyndighedens ressourcesituation også være et af de temaer, som jeg 

vil drøfte med Folketingets partier, når vi skal udarbejde en ny flerårsaftale 

for politiet og anklagemyndigheden.

På den korte bane har jeg fået Folketingets tilslutning til, at anklagemyndig-

heden kan udbetale op til 5 mio. kr. i 2019 i engangsvederlag til medarbej-

derne i anklagemyndigheden. Jeg er fuldt ud bevidst om, at engangsveder-

lag ikke løser den permanente udfordring, som anklagemyndigheden står 

over for, men jeg ønsker alligevel, at de medarbejdere i anklagemyndighe-

den, som har ydet en ekstraordinær indsats, skal have en økonomisk aner-

kendelse.

2. Justitsministeriet har endvidere til brug for besvarelsen af spørgsmålet 

indhentet en udtalelse fra Rigsadvokaten, der har oplyst følgende:

”Rigsadvokaten har udarbejdet en opgørelse over sagsbehold-

ningen i anklagemyndigheden i Nordsjællands Politi for årene 

2016 – 2019 på baggrund af udtræk fra politiets sagsbehand-

lingssystem (POLSAS), jf. tabel 1 og 2 nedenfor. Opgørelsen er 

opdelt i henholdsvis udviklingen i beholdningen af verserende 

anmeldelser uden sigtelser, jf. tabel 1 og i udviklingen i behold-

ningen af verserende sigtelser uden tiltale, jf. tabel 2. 
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Det bemærkes, at der ikke er medtaget beholdningstal for årene 

2012 – 2015, da anklagemyndigheden først i 2016 systematisk 

begyndte at registrere beholdningstal efter den nugældende op-

gørelsesmodel.

 

B
e

mærkninger:
Beholdningen er for 2019 opgjort august 2019. Sager vedrørende melde-, opholds- og 
underretningspligt er ikke ekskluderet fra opgørelsen. 
Der er et efterslæb i opdatering af afgørelser på alle sagsområder i POLSAS, hvorfor 
data for tidligere år først anses for at være pålidelige 2 måneder efter årets udgang. 
Det bemærkes, at opgørelserne er baseret på tal fra politiets sagsstyringssytem 
(POLSAS), som er et journaliserings- og sagssystem og ikke et egentligt statistiksy-
stem. Der tages forbehold for indtastningsfejl. Opgørelsen er baseret på statisk data.   
Data opdateret den 22. september 2019.

Det fremgår af tabel 1, at anklagemyndighedens samlede be-

holdning af anmeldelser uden sigtelse er steget markant fra 2017 

- 2018, og det høje niveau er fastholdt i 2019. Stigningen skyl-

des primært en øget beholdning af anmeldelser uden sigtelser på 

sagsområderne: tyveri, økonomisk kriminalitet, øvrig straffelov 

og særlov. Nordsjællands Politi har i den forbindelse oplyst, at 

stigningen indenfor disse sagsområder skal ses i lyset af en pri-

oritering af sager om personfarlig kriminalitet, herunder VVV-

sager og det såkaldte Umbrella-sagskompleks om deling af po-

rnografisk videomateriale. 

For så vidt angår indbrudsanmeldelser uden sigtelse ses der li-

geledes en stigning i beholdningen fra 2017 - 2018, men i 2019 

er beholdningen faldet.

Det bemærkes, at beholdningen af verserende anmeldelser uden 

sigtelse i tabel 1 er sagsplaceret i anklagemyndigheden med 

henblik på vurdering af henlæggelsesspørgsmålet efter straffe-

lovens § 749. Det bemærkes, at tabel 1 ikke indeholder behold-

ningen af verserende anmeldelser uden sigtelser, der er sagspla-

ceret i politiet.

Tabel 1. Ultimo beholdning af verserende anmeldelser 

uden sigtelse i den lokale anklagemyndighed i Nordsjæl-

land

 

2016 2017 2018 2019

Straffesager i alt 423 281 1.311 1.292

Straffesager ekskl. 

færdsel 

369 262 1.283 1.261

Straffesager vedrø-

rende indbrud 

19 7 52 21



4

Tabel 2. Ultimo beholdning af verserende sigtelser uden til-

tale i den lokale anklagemyndighed i Nordsjælland 

2016 2017 2018 2019

Straffesager i alt 2.602 4.433 5.434 4.933

Straffesager ekskl. 

færdsel

1.650 2.253 3.698 4.305

Straffesager vedrø-

rende indbrud

110 86 114 160

Bemærkninger:
Beholdningen er for 2019 opgjort august 2019. Sager vedrørende melde-, opholds- og 
underretningspligt er ikke ekskluderet fra opgørelsen. 
Sigtelserne er opgjort efter antal forhold. Det vil sige, hvor mange personer pr. jour-
nalnummer der er blevet sigtet. 
Der er et efterslæb i opdatering af afgørelser på alle sagsområder i POLSAS, hvorfor 
data for tidligere år først anses for at være pålidelige 2 måneder efter årets udgang. 
Det bemærkes, at opgørelserne er baseret på tal fra politiets sagsstyringssytem 
(POLSAS), som er et journaliserings- og sagssystem og ikke et egentligt statistiksy-
stem. Der tages forbehold for indtastningsfejl. Opgørelsen er baseret på statisk data. 
Data opdateret den 22. september 2019.

Det fremgår af tabel 2, at anklagemyndighedens samlede be-

holdning af sigtelser uden tiltale generelt set har været stigende 

i årene 2016 – 2018. Det samlede antal faldt fra 2018 til 2019. 

Faldet skyldes et fald i antallet af færdselssigtelser uden tiltale, 

idet antallet af sigtelser i straffesager uden tiltale ekskl. færdsel 

er steget fra 2018 til 2019. Nordsjællands politi har oplyst, at 

faldet i færdselssigtelser uden tiltale skyldes en sagsbunkeafvik-

lingsindsats på dette sagsområde. Det bemærkes, at tabel 2 ikke 

indeholder beholdningen af verserende sigtelser uden tiltale, der 

er sagsplaceret i politiet.

For så vidt angår indbrudssigtelser uden tiltale ses et fald i be-

holdningen fra 2017 i forhold til 2016, men i årene 2018 og 2019 

er beholdningen steget.”
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